

## **Referat af bestyrelsesmøde i Det Falsterske Digelag, onsdag den 29. august 2024, kl. 19.00 på Højskolen i Marielyst**

**Deltagere:** Mogens Mika, Cyrild Jørgensen, Benny Ellekær, Aksel Lindhardt, Henning Mussegaard, Mads Glenn Wehlast, Torben Aalborg, Jesper Lorentz Bertelsen, Hanne Lohse og Thomas Bo Poulsen (observatør).

### **1. Godkendelse af dagsordenen:**

Dagsordenen blev godkendt.

Mads ønskede dog et punkt for næste møde tilføjet dagsordenen, hvilket dermed blev punkt 14.

### **2. Status på hård kystbeskyttelse v/Jens Bundesen, COWI:**

Jens Bundesen takkede for invitationen til bestyrelsesmødet.

Jens kunne fremlægge firmaets skitseprojekt for en mulig hård kystbeskyttelse, hvor processen omfatter:

- Skitseprojektering, herunder input fra digelaget
- Myndighedsbehandling
- Detailprojektering
- Udbud og kontrahering
- Udførelse

Jens omdelte en pixi-udgave af projektbeskrivelsen indeholdende forudsætninger for kystbeskyttelsen, projektering af kystbeskyttelsen og kystbeskyttelsesløsningen.

Ifølge projektet estimeres en pris på kr. 17.300,- pr. meter, hvilket vil betyde en udgift på mere end kr. 300.000.000,-, hvis der skal ske kystsikring på hele digestrækningen.

Cyrild mente, at der bør fokuseres på kystsikring i nord og i syd, svarende til sandfordringsstederne.

Oplægget skal naturligvis drøftes i bestyrelsen, ligesom der var enighed om, at der skal afholdes et møde med Guldborgsund Kommune, for at få en tilkendegivelse af kommunens tilgang til opgaven omkring kystsikring.

Bestyrelsen takkede COWI for arbejdet indtil videre, og tog afsked med Jens Bundesen.

### **3. Bordet rundt (personlig info):**

Ved årsmødet i juni måned blev indvalgt to nye medlemmer i bestyrelsen, hvorfor der var en kort præsentation fra alle.

## **Beslutninger**

### **4. Forretningsorden:**

Forretningsordenens punkt 4 opdateres, således at alle medlemmer modtager kr. 1.000,- som tilskud til IT-hold.

Der oprettes en særskilt konto til Mogens til afholdelse af kørsel og vederlag for deltagelse i møderne i Landsforeningen for Digelag (LDD).  
Vederlaget afregnes som for møder over fire timer.

#### **5.Nedsættelse af udvalg:**

Jesper - deltager i samarbejdet med STEF (Sydfalster Turist & Erhvervsforening)

Benny – deltager i følgegruppen for Bøtøskoven, uagtet der hersker tvivl om gruppens eksistens

Aksel, Thomas og Torben – deltager i beredskabsgruppen

Mogens, Thomas, Benny og Aksel – deltager i en gruppe om hård kystbeskyttelse

Henning – tager sig af alt, hvad der knytter sig til håndtering af digelagets drone

Mads – tager sig af digelagets hjemmeside

#### **6.Diverse bilag v/Cyrild Jørgensen (kørsel, mødediæter)**

Cyrild orienterede bestyrelsen om, at der vil ske en opdatering af taksterne for mødediæter og kørselsgodtgørelse, ligesom bestyrelsen fik en opdatering på digelagets forsikringsforhold.

Det blev foreslået, at udgiftsbilaget til indberetning af kørsel og diæter bliver lavet som et word-dokument, således at der kan ske løbende indberetning/opdatering.

#### **7.Aftale med Digeparken**

Bestyrelsen modtog i juni måned en henvendelse fra landinspektør Carsten Kragh foranlediget af en sommerhusejer i Digeparken angående bebyggelse og skel, fordi det viser sig, at pågældendes (og naboens) hus er beliggende helt eller delvis på katastrofevejen.

Mogens og Cyrild har afholdt et møde med bestyrelsen i Digeparken, hvor der var en god dialog omkring udfordringen.

Der er opnået enighed om, at ved nybygning af de pågældende ejendomme, skal husene tilbage på skel.

Mogens og Cyrild skriver til bestyrelsesformanden i Digeparken, for at få indgået en aftale om, at det er Digeparken, der indestår for udgifterne ved berigtigelsen, herunder fornøden tinglysning.

#### **Orienteringer**

#### **8.Meddelelser fra formanden**

Mogens orienterede om, at digelagets hilsen til sommerhusejerne i første række til diget om ikke at lave selvbestaltede stier over fordiget til stranden, kun har medført yderst begrænsede henvendelser, og dem vi har fået, har faktisk været positive.

Beboerne i første række har en general utilfredshed med den øgede færdsel på digekronen.

Mogens fortalte endvidere, at der har været indbrud i maskinhuset. Der er intet stjålet fra maskinhuset, men alene gjort brug af værktøj. Alligevel har indbruddet medført en ødelagt dør, som det vil koste kr. 16.000,- at få udskiftet.

Der vil blive indhentet et tilbud på opsætning af lys bag maskinhuset.

Mogens fortalte, at digelaget har fået et tilbud fra Hans Erik Lollike, DSB, om at modtage 6000 kubikmeter bundsediment, der er udgravet i forbindelse med opførelse af den nye bro over Guldborgsund.

Driftsudvalget har vurderet at der er alt for stor miljømæssig risiko ved at aftage materialet, og har derfor takket "nej" til tilbuddet.

Endelig mindede Mogens om, at der er digesyn, den 24. september 2024, kl. 09.00, hvor alle opfordres til at deltage.

Aksel fortalte, at han har fået en enkelt henvendelse fra en sommerhusejer i Elkenøre, der synes, at der cykles for hurtigt på diget.

Bestyrelsen finder ikke grundlag for at foretage sig yderligere i den anledning, da problemet synes yderst begrænset.

### **9. Meddelelser fra kassereren**

I forlængelse af orientering om indbrud i maskinhuset, kunne Cyrild fortælle, at der er sendt en skadesanmeldelse, som der også er kvitteret for. Indbruddet er politianmeldt. Digelaget har en selvrisiko på kr. 7.500,- i forbindelse med udskiftning af døren.

Af hensyn til de nye medlemmer i bestyrelsen skitserede Cyrild ganske kort låneoptagelsen i forbindelse med sandfodringen. Udover lånet er der oprettet en kassekredit til brug ved betaling af momsen ved sandfodringen.

På kassekreditten er pt et overtræk på kr. 892.000,-, som dækkes ind igen, når vi pr. 1. oktober 2024 får momsen på kr. 7.100.000,- retur.

Vi har modtaget anden del af partsbidraget fra Guldborgsund Kommune på kr. 2.257.171,-

Til december betales første afdrag på sandfodringslånet til Lollands Bank.

### **10. Meddelelser fra følgegruppen for Bøtøskoven v/Benny Ellekjær**

Benny havde intet at berette.

### **11. Meddelelser fra beredskabsgruppen v/Aksel Lindhardt**

Aksel orienterede om, at der har været afholdt et møde med politiet og Det lollandske Digelag, hvor oktoberstormen 2023 blev diskuteret på godt og mindre godt.

Den 2. oktober 2024 afholdes et opstartsmøde med politiet, beredskabet og Det lollandske Digelag som forberedelse af en dilemmaøvelse til, hvordan der skal ageres fremover, og hvordan en øvelse skal foregå.

## **12. Aktiviteter på dige og strand v/Thomas Bo Poulsen**

Thomas kunne fortælle, at hegnet ved Bøtøskoven ikke er vedligeholdt. Grene er derfor groet udover hegnet, men vil nu blive klippet ned.

Thomas fortalte, at der mangler SOS-skilte. Thomas kontakter Guldborgsund Kommune Frederik Cordes for at aftale en løsning heraf.

## **13. Eventuelt**

Mads foreslog, at det allerede nu kommunikeres ud, at digebidraget stiger i 2025.

Benny havde haft en henvendelse fra en sommerhusejer, der havde spurgt til mulighed for at tilplante de sandfodrede arealer med marehalm. Benny foreslog, at dette fx kunne gøres som et fællesprojekt i lighed med strandrensningsdagen.

Mogens havde lidt information fra Landsforeningen for Digelag, nemlig:

- at, klimatilpasningsplan 2 kommer til efteråret
- at, der afholdes generalforsamling den 23. oktober 2024
- at, der afholdes en konference på Christiansborg den 12. december 2024
- at Ulvshale-Fællesskov Digelag sammen med COWI havde forhandlet sig til et projekt for kystbeskyttelse. Uffe Thorndahl havde i den forbindelse søgt aktindsigt, hvilket imidlertid ikke blev imødekommet. Denne afgørelse er nu indbragt for ombudsmanden (man har krav på aktindsigt, hvis der afleveres regnskab, der skal forelægges kommunen).

## **14. Næste møde:**

Næste møder blev aftalt til torsdag, den 21. november 2024 kl. 19.00 på Højskolen

Mødet sluttede kl. 21.20

**Referent, Hanne Lohse**